



Rondane og Dovre nasjonalparker

Velkommen inn i villreinens rike

Welcome to the realm of the wild reindeer

Willkommen im Reich der wilden Rentiere



Rondane og Dovre nasjonalparker er villreinens rike. Her vandrer du i de eldgamle sporene etter de første villreinjegerne som kom til Norge for tusenvis av år siden.

Rondane and Dovre National Parks are the realm of the wild reindeer. In these two parks you wander among the age-old traces of the first reindeer hunters who migrated to Norway thousands of years ago.

Die Nationalparks Rondane und Dovre sind das Reich der wilden Rentiere. Hier wandern Sie auf den uralten Spuren der ersten Rentierjäger, die vor Tausenden von Jahren nach Norwegen kamen.

Kartinformasjon

Map information / Karte Informationen

	Norges nasjonalparker Norway's national parks		Tilrettelagt camping Facilitated camping
	Informasjonspunkt Information point		Serveringssted Dining, food store
	Knutepunkt transport Transport point		Severdighet Point of interest
	Parkering nasjonalparken Parking, National Park		Utsiktspunkt Viewpoint
	Overnattingsmuligheter Accommodations		Sommersti Summer hiking trail
	Turisthytte betjent Tourist cabin with service		Pilegrimsled The pilgrim path
	Turisthytte selvbetjent Tourist cabin self-service		Nasjonal turistveg National tourist route

Statens naturoppsyn Norwegian Nature Inspectorate Send SMS: +47 950 01 881

Naturen i Rondane og Dovre er leveområde for villrein, jerv, kongeørn og jaktfalk. Samtidig er det flotte og tilgjengelige turområder. Rondane er også Norges aller første nasjonalpark. Mange av artene i disse fjellene er svært sårbare for forstyrrelser og derfor må du som ferdes her ta ekstra hensyn. Tar vi vare på denne naturen, kan villreinen fortsette å vandre i de samme områdene som den har gjort i 10 000 år.

Tips til turen

- Du kan ta med hund i nasjonalparken, men husk at det er båndtvang i perioden fra 1. mars til 20. august. I de ulike kommunene er det båndtvang også etter denne datoen, se www.rondane-dovre.no
- Følg gjerne merkede stier og løyper. De er der for at du skal unngå å forstyrre dyre- og plantelivet.
- Gamle spor etter jakt og fangst er fredete kulturminner og kan være vanskelige å oppdage. Flytt ikke på steiner, og unngå å bygge nye varder.

The landscapes of Rondane and Dovre serve as the habitats of wild reindeer, wolverines, golden eagles, and gyrfalcons, even as they are fabulous and accessible areas for hiking and trekking. Rondane is also Norway's very first national park. Many of the species in these mountains are highly susceptible to intrusion, and anyone who moves about here must therefore show particular consideration. If we take care of this nature, the wild reindeer can continue to wander in the same areas as they have for 10,000 years.

Tips for your trip:

- You can bring a dog with you into the national park, but remember that a leash is required from 1 March to 20 August. Individual municipalities require the use of dog leashes also after this date (see www.rondane-dovre.no).
- It is usually best to follow marked paths and trails. They have been established to help you avoid disturbing the flora and fauna.
- Ancient traces of hunting and trapping are protected cultural heritage remains and may be difficult to catch sight of. Do not move rocks, and refrain from building new cairns (stone stacks).

Die Natur in Rondane und Dovre ist Lebensraum für wilde Rentiere, Faultiere, Steinadler und Jagdfalke. Gleichzeitig gibt es hier schöne und zugängliche Wandergebiete, und Rondane ist zudem der älteste Nationalpark Norwegens. Viele der Tierarten in diesem Gebirge sind äußerst empfindlich gegenüber Störungen, und deshalb müssen Sie besonders große Rücksicht nehmen, wenn Sie hier unterwegs sind. Wenn wir auf diese Natur achten, können Herde wilder Rentiere weiterhin in den gleichen Gebieten umherziehen, wie sie es seit 10.000 Jahren tun.

Tipps für Ihre Wanderung:

- Hunde dürfen in den Nationalpark mitgeführt werden, aber achten Sie unbedingt darauf, dass im Zeitraum vom 1. März bis 20. August Leinenpflicht gilt. In den verschiedenen Kommunen gilt die Leinenpflicht auch nach diesem Datum, siehe www.rondane-dovre.no.
- Folgen Sie den markierten Wegen und Loipen, um die Tier- und Pflanzenwelt nicht zu stören.
- Relikte aus der Zeit der Jäger und Sammler sind geschützte Kulturdenkmäler, die u. U. schwer zu erkennen sein können. Steine daher bitte nicht bewegen bzw. umsetzen und möglichst keine neuen Steintürmchen bauen.